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، برنامه خود برای دستگاه  سیدعباس عراقچی، وزیر پیشنهادی رئیس جمهور
دیپلماسی را در چند روز اخیر تحویل مجلس داد. این برنامه با 36 صفحه 
یت ها، اولویت ها و الزاماتی است که وزیر پیشنهادی قصد دارد  شامل مامور
براین مبنا، مسیر چهارساله خود را دنبال کند. عباس عراقچی در این برنامه 
بـــه مـــواردی مثـــل، منطقه گرایی، نحوه رابطه با غرب و شـــرق اشـــاره می کند و 
، برنامه  هفتم توسعه و  وزارتخانه را تابع قوانین کشور از جمله سند چشم انداز
مصوبات مجلس می داند. توجه به مسائل حوزه های مختلف دیپلماسی مثل 
ی، فرهنگی، قضایی، ورزشی،  دیپلماســـی رسانه ای، پارلمانی، فضای مجاز
علمی و نخبگانی هم از موضوعاتی است که در این برنامه به چشم می خورد. 
به منظور بررســـی جزئیات این برنامه و اهداف و وظایفی که عباس عراقچی 
برای ادامه راه جدید خود در وزارت امور خارجه تعریف کرده با کارشناســـان 
حوزه سیاست خارجی و بین الملل؛ عبدالرضا فرجی راد، حسن بهشتی پور و 

حمیدرضا غلام زاده، گفت وگو کردیم که در ادامه می خوانید.

   فرجی راد: برنامه عراقچی حاصل تجربه وزرای گذشته است
عباس عراقچی در برنامه ای که در اختیار نمایندگان مجلس گذاشـــته، هم 
پا« گفته و هم به »تداوم روابط مســـتحکم با چین  از »رابطـــه عزتمندانـــه بـــا ارو
ی بـــا اقتصادهای نوظهور نظیر هنـــد، اندونزی،  و روســـیه و گســـترش همـــکار
آفریقای جنوبی، برزیل« اشـــاره کرده اســـت. عبدالرضا فرجی راد، کارشـــناس 
مسائل ژئوپلیتیک ضمن اینکه برنامه عراقچی را قابل قبول می داند، معتقد 
اســـت که بدون رابطه با غرب نمی توان از ظرفیت های شـــرق اســـتفاده کرد. 
متـــن کامل گفت وگوی »فرهیختگان« با این کارشـــناس مســـائل ژئوپلیتیک 

را در ادامه می خوانید. 

عراقچی تجربیات خوبی در سیاست خارجی دارد
عبدالرضا فرجی راد با بیان اینکه این برنامه مفصل و خوب اســـت گفت که 
این برنامه بیشتر جنبه ها را کاملا در نظر گرفته. او درباره محورهای این برنامه 
کید کرده است.  افزود: »این برنامه به سه محور عزت، کسب ثروت و امنیت تا
مشخص است که قانون اساسی را به ویژه درباره سیاست و روابط خارجی به 
خوبی دیده اند. همیشه مسائل امنیتی کشور را و مسائل مربوط به همسایگان 
و حـــوزه تمدنی ایران را دیده  اســـت. می شـــود گفت مجموعـــه ای از طرح ها و 
برنامه هایی است که قبلا وزرای خارجه ای که می خواستند طرحی به مجلس 
ارائه دهند مطرح می کردند؛ الان مقداری جمع وجور شده است. ایشان رابطه با 
ی است. مسائل مربوط به تحریم ها  شرق و غرب را دیده. اینها مسائلی ضرور
و هماهنگی بین وزارت خارجه و دســـتگاه های دیگر و هماهنگی با میدان 
دیده شـــده اســـت. واقعیت این اســـت که به نظر من به دســـت آوردن اینها تا 
زمانی که ما نتوانیم دو اقدام اساســـی انجام دهیم، حاصل نمی شـــود. یکی از 
یم که پزشکیان  آنها این است که تعادلی در سیاست خارجی به وجود بیاور
کید کردند. ما تجربه خوبی هم  هم از ابتدا که کاندید شـــدند به این مســـاله تا
یم. مثلا در دوره اصلاحات دیدیم که وقتی تعادلی به وجود  در این زمینه دار
می  آمد، با روسیه، چین و اروپا خوب کار می کردیم. سرمایه ها وارد کشور می شد 
ی ها در بخش نفتی انجام می شـــد. حتی در دوره اول روحانی  و ســـرمایه گذار
هم این تعادل را به طور نسبی در سیاست خارجی دیدیم که نتیجه اش همین 
برجام بود. بازهم تبادل سرمایه ها را داشتیم که منجر به خروج آمریکا از برجام 

شد و همه چیز بر هم خورد.«

ارتباط با شرق در گرو رفع تحریم هاست
فرجی راد معتقد است همه مواردی که در رابطه با حوزه تمدنی و همسایگان 
ــد  ــح داد: »بای ــاره توضی ــن ب ــردد. او در ای ــا برمی گ ــع تحریم ه ــه رف ــد، ب ــه ش گفت
محــور کار دولــت جدیــد و وزارت خارجــه رفــع تحریم هــا باشــد. دولت هــای 
قبلــی هــم خیلــی تــلاش کردنــد کــه سیاســت همســایگی و حــوزه تمدنــی 
ی در منطقــه را گســترش دهنــد. امــا واقعیــت ایــن اســت کــه  و اعتمادســاز
نتیجــه چندانــی نگرفتنــد. مــا بایــد بتوانیــم بــه راحتــی و بــدون دغدغــه بــا 
ی نســبی  پــا گفت وگــو کنیــم و از ایــن طریــق یــک اعتمادســاز یــکا و ارو آمر
ــم و رفــت و آمدهــای سیاســی را شــروع  ی ــم و تحریم هــا را بردار ی به وجــود بیاور
کنیــم. بعــد می توانیــم اظهــار کنیــم کــه در سیاســت و روابــط خارجــی توانســتیم 
بــه ســمت جلــو حرکــت کنیــم؛ کارهایــی انجــام دهیــم کــه اقتصــاد مــا از ایــن 
وضعیــت خــارج شــود. اعتقــاد مــن ایــن اســت کــه چــه رابطــه بــا غــرب و چــه 
رابطــه بــا شــرق و چــه رابطــه بــا همســایگان منــوط بــه لغــو ایــن تحریم هاســت 

و اینکــه مــا بــه یــک توافــق اساســی برســیم. 
ی نزدیک با  گـــر تحریم هـــا برداشـــته نشـــود، همـــکار حتـــی مـــن اعتقـــاد دارم ا
همســـایگان و منطقه و گســـترش فعالیت ها در حوزه تمدنی ایرانی و اسلامی 
اتفاق نمی افتد. علتش هم این است که همه اینها تحرک و رفت وآمد سیاسی 
می خواهد. مهم این اســـت که باید پول وارد کشـــور شـــود که به درستی در این 
برنامه به آن اشاره شده. شرق هم شرکت هایی دارد که در سطح دنیا فعالیت 
ی غنی است و پشتوانه ایران منابع نفت و  می کنند. آنها می دانند ایران کشور
پا و آمریکا کار می کنند اما حاضر نیستند  گازش است، اما با دنیای عرب و ارو
شرکت هایشان مورد تحریم غرب قرار بگیرد. در این برنامه از کشورهای چین 
و روسیه نام برده شده و اشکالی هم ندارد، چون چین یک کشور سرمایه گذار 
اصلی در دنیا شده اما واقعیت این است که تجربه چندسال گذشته ما نشان 
داده نتوانســـتیم بـــا آنهـــا کار کنیم. نـــه اینکه ما مقصر باشـــیم، بلکه تحریم ها 
اجـــازه نـــداد. بنابراین اعتقاد من این اســـت که در ایـــن برنامه ضمن اینکه به 
رفع تحریم ها اشـــاره شـــده، باید به صورت جدی این مســـاله را در اولویت اول 
گر ما بتوانیم به یک راه حل  در این رابطه برســـیم، طبیعی اســـت  قرار دهیم. ا
کـــه گشـــایش هایی برای بقیه این برنامه انجام می شـــود کـــه به نظر من مفید و 
ی که رئیس جمهور گفته و آقای  مثبت و خوب بوده است. برنامه چشم انداز
یجی دنبال  عراقچـــی هم در این برنامه به آن اشـــاره کـــرده را بتوانیم به طور تدر
کنیـــم و بـــه نتیجه برســـیم و ان شـــاءالله ظرف یک یا دو دهه بـــا تغییراتی که در 
ی های روز و تغییراتی که  ی داده می شود با توجه به تکنولوژ برنامه چشم انداز

در دنیا انجام شده بتوانیم کار اساسی انجام دهیم.«

دیپلماسی فعال منطقه ای قابل تحسین است
این کارشناس مسائل ژئوپلیتیک یکی از موضوعات خوب برنامه عراقچی را 
»دیپلماســـی فعال منطقه ای« دانســـته و ادامه داد: »نزدیک دو دهه است که 
در کشورما بحثی در روابط خارجه وارد شده به نام »سیاست همسایگی«. در 
دانشـــگاه کتاب هایی هم نوشـــته شـــده. این خیلی خوب است. اولویت اول 
باید همســـایه و منطقه باشـــد. اما واقعیت این اســـت که در دولت ســـیزدهم 
هـــم تلاش هایـــی بـــرای تحقق آن شـــد. آقـــای امیرعبداللهیـــان روابط عمومی 
بســـیار خوبـــی داشـــت و جذاب بـــود. خیلی خالصانه گفت وگـــو می کرد. اما 
آن دســـتاوردی که مورد انتظار بود به دســـت نیامد. همان طور که ابتدا عرض 

کردم، کشـــورها نگرانند بتوانند یک کار اساســـی با ما بکنند. شـــما یک لوله 
گاز را بخواهید به شـــرق بدهید می گویند تحریم اســـت. ما 4 ســـال اســـت که 
با چینی ها توافق 25ســـاله انجام داده ایم. هنوز اما کار اساســـی نشده. دولت 
ی  قبل هم تلاش کرد اما نشد. چون ده ها و صدها شرکت باید وارد میدان کار
شـــوند و هرکدام گوشـــه ای از کار را بگیرند و ما هم باید درآمد داشـــته باشیم و 
یم. لذا در رابطه با  نفـــت و گازمـــان را صادر کنیم و بـــه قیمت روز پول در بیاور
پا تا این تحریم ها برداشته نشود و در سیستم  همسایگان و شرق و غرب و ارو
بانکـــی بین المللـــی جذب نشـــویم و پول نتواند به راحتـــی برود و بیاید اتفاقی 
نمی افتـــد. مـــن اعتقاد دارم کـــه هر دولت و وزارت خارجـــه ای که می خواهد 
یک کار اساســـی و ماندگار برای کشـــور انجام دهد ابتدا باید بتواند تفاهمی 
ی شـــود. تجربه  با غرب انجام دهد و رفت و آمد صورت بگیرد و اعتمادســـاز
یســـک نمی کنند. مگر ما با عراق  یم. هیچ کدام از همســـایگان ر قبلی هم دار
ی از کالاها را به عراق صادر  کار نمی کنیم؟ پو ل مان آنجا گرو اســـت. بســـیار
می کنیم اما پول مان آنجا گرو است. الان چند سال است که عراقی ها می گویند 
پـــول می دهیـــم. وزیر نفت می گوید گرفتیم اما یک هفته بعد دوباره می بینیم 

پول آنجا درگیر است. اینها مسائل مهمی است.«

خرده کاری مشکلات را حل نمی کند
فرجـــی راد بـــا بیان اینکه ما نمی توانیم منابع را هـــدر دهیم گفت: »نمی توانیم 
نفت را 30 تا 40 درصد ارزان تر از قیمت بین المللی ارائه بدهیم. ما نمی توانیم 
ی  کالا را بـــه صـــورت قاچاق وارد کنیم و بـــا چندبرابرقیمت از دلال ها خریدار
کنیم. فرقی هم نمی کند. چه در رابطه با همســـایگان، چه در رابطه با شـــرق و 
چه در رابطه با غرب باید یک اقتصاد روان مثل بقیه کشـــورها داشـــته باشـــیم 
و سیســـتم بانکی مان کار کند. این باید در اولویت و مســـاله اول سیاســـت و 
گر این برنامه انجام شود، کار می تواند  روابط خارجی ما قرار بگیرد. بنابراین ا

با روند بهتری ادامه پیدا کند. 
برخی نظرشان این است که نباید گفت وگو و توافقی با غرب صورت بگیرد. 
مســـاله ایـــن اســـت کـــه در این صورت ما با شـــرق هـــم نمی توانیـــم کار کنیم. 
اولویت در شـــرق، چین و روســـیه و ژاپن و کره جنوبی و اندونزی اســـت. اینها 
کشـــورهای مهمی هســـتند. کدام یک از این کشـــورها یک کار اساســـی با ما 
می کند؟ چقدر در همین دولت تلاش شد تا با روسیه کار بزرگی انجام شود. 
ی ما غیر از بخش نظامی با روسیه، به اندازه رابطه با افغانستان  اما رابطه تجار

است. چرا تلاش نشد؟ 
ی  ی برای ســـرمایه گذار راه آهـــن رشـــت هنوز ناتمـــام مانده. چون هیچ کشـــور
نمی آید. علتش تحریم اســـت. آنها یک تفکر سیاســـی دارند و بر آن استوارند 
ی می کنند. اما مشکلی از کشور حل نمی شود.  و در مجلس هم بر آن پافشار
بنابراین عراقچی و پزشـــکیان راه درســـتی انتخاب کرده اند. وقتی می گویند 
تعادل، یعنی طرف مقابل یک اطمینان نسبی به عمل می آورد که طرف ایرانی 
کار کند. بنابراین این اعتمادسازی باید انجام شود و تحریم ها لغو شود. همین 
گفت وگوهایی که در دهه های گذشته انجام شده ادامه پیدا کند و به توافق 
برسیم. امتیاز بگیریم و امتیاز بدهیم که بشود با شرق هم کار کند. حرف من 
این اســـت که با شـــرق نمی شـــود کار کرد تا زمانی که تحریم ها برداشـــته شود. 
ی مشـــکل اقتصادی مردم را حل نمی کند. این کشـــور بزرگ اســـت.  خرده کار
ی  اولویت سیاســـت خارجی چیزی جز برداشـــتن تحریم نباشد. سیاسی کار
ی کنیم درســـت نیســـت و  ی آن پافشـــار یم و باید رو و اینکه ما چه تفکری دار

باید برای توسعه کشور کنار گذاشت.«

   حمیدرضا غلام  زاده: برنامه عراقچی مذاکره  محور است
یـر  غـلام زاده، کارشـناس بین الملـل معتقـد اسـت برنامـه ارائه شـده توسـط وز
پیشـنهادی، نقـاط ضعفـی دارد کـه البتـه تنهـا محـدود بـه وزیـر پیشـنهادی 
خارجه نیسـت و در ادوار گذشـته نیز سـابقه داشـته اسـت. غلام زاده معتقد 
است در برنامه ارائه شده از جانب وزیر پیشنهادی، تحول و کارآمدی ویژه ای 
به چشم نمی خورد و توضیح داد: » برنامه عراقچی، همان روال مرسوم و معهود 
ی و  و معمـول وزارت خارجـه در طـول ایـن 40 سـال اسـت. هیـچ اثـری از نـوآور
یکـرد دیـده نمی شـود. شـاید بشـود گفـت، مهم تریـن اشـکال و  تحـول در ایـن رو
نقـص و نقطـه ضعـف ایـن برنامـه همیـن باشـد کـه هیچ جایگاهی برای تحول 
ی لحـاظ نکـرده اسـت. ضمـن اینکـه کامـلا مبتنی بـر شـرایط سیاسـی  و نـوآور
سـاختار و پهنـه سیاسـی ایـران نوشـته شـده اسـت بـه ایـن معنـی کـه واژه هـا 
کـم، بتوانـد مسـیر خـود را  ی چیـده و اسـتفاده شـده اند کـه در فضـای حا جـور
بـاز کنـد، جلـو ببـرد و بـه نتیجـه برسـد. اسـتفاده از واژه هایـی مثـل دیپلماسـی 
ی بـا اینهـا، نشـان دهنده ایـن اسـت کـه می  خواهنـد همـه  و میـدان و واژه سـاز
طرف هـا را راضـی نگـه دارنـد، لـذا بـرای مثـال وقتـی میدان دیپلماسـی در متن 
داخـل گیومـه اسـتفاده می شـود، نشـان می دهـد می خواهـد تقابـل بیـن میـدان 
یـف اسـتفاده شـده بـود کـه البتـه بـه  و دیپلماسـی کـه زمانـی در ادبیـات ظر
ی از  تفکـر عراقچـی هـم نزدیـک اسـت را جبـران کنـد کـه برچسـب جانبـدار

ایـن نـگاه بـه او نچسـبد.« 

وزارت خارجه تسهیل گر دیپلماسی اقتصادی است
غلام زاده در ادامه به این موضوع اشاره کرد که توجه به دیپلماسی اقتصادی، 
اگرچه مهم است اما نباید سیاست خارجی را به اقتصاد گره زد و گفت: »یکی از 
اولین اشکالاتی که در برنامه دیده می شود، پیوند شدید بین سیاست خارجی 
و اقتصاد اســـت. دیپلماســـی اقتصادی حوزه مهم و خوبی اســـت اما اینکه 
بخواهد به عنوان مهم ترین و اولین دســـتاورد سیاســـت خارجی تلقی شـــود، 
قطعا غلط اســـت. درواقع سیاســـت خارجی به گره های اقتصادی پیوند زده 
می شـــود و این گروکشـــی هایی که انجام می شـــود، فضایی که ایجاد می کند، 
کرات هسته ای داشتیم را تکرار کرده و عملا دست  همان فضایی که در مذا
کـــره خالـــی می کند، چون اولین ســـیگنالی که طرف مقابل می گیرد،  را در مذا
کرات و پیوندهای سیاست خارجی گره  این است که اقتصاد ایران به این مذا
خورده و مشروط به این است و به آن نیاز دارد. پس حتما از این نظر ضعف 
دارد. نقش وزارت خارجه در دیپلماسی اقتصادی، نقش تسهیل گری است. 
ی، بـــرای بخش خصوصی و بین المللی  کمااینکـــه بعدتر در بحث بسترســـاز
کردن فضای اقتصادی مطرح شده، اینجا نیز همین نقیصه و اشکال وجود 
دارد. وزارت خارجه تســـهیل گر و متولی حوزه صنعت، وزارت صمت اســـت. 
، در خدمـــت وزارت صمت، وزارت  وزارت خارجـــه بایـــد به عنوان تســـهیل گر
نفت و وزارتخانه های دیگر باشـــد که فضا و بســـتر را آماده کند تا آنها بتوانند 

کار را پیش ببرند. 
ی و  وظیفـــه وزارت خارجـــه تحقق دیپلماســـی اقتصادی نیســـت، بسترســـاز
تســـهیل دیپلماسی اقتصادی است. بله وزارت خارجه باید فضا ایجاد کرده 
کراتـــی و فضـــای روابـــط دیپلماتیـــک را برقرار کنـــد و بعد از آن،  و فضـــای مذا
تحقق به عهده وزرای مربوطه اســـت. اما وزارت خارجه اطلاع کافی ندارد که 
یم  یم و چـــه توانمندی هایی در این حوزه دار چـــه حوزه هـــا و اولویت هایی دار
که بخواهد انجام دهد. بله ممکن است در روابط دیپلماتیک، وزارت خارجه 

اولویت بندی کند ولی این بخشی از داستان است. کسی که در عمل و میدان 
دیپلماسی اقتصادی باید فعالیت کند، بر فرض وزارت صمت یا وزارتخانه 
دیگری است. آنها ابزار را دارند. فرض کنید در کشورهای همسایه، همان طور 
ی انجام  که در متن اشاره شده، بخواهید در بستر دیپلماسی اقتصادی کار
دهید. آن کار را چه کسی می تواند انجام دهد؟ وزارت خارجه که خودش توان 
ندارد، دسترســـی ها و اطلاعات را هم ندارد. آن کســـی که باید این کار کند و 
تخصص دارد و به او مربوط است، او می گوید من در چه حوزه ای این اقدام را 
انجام دهم، برای مثال می توانم پالایشگاه بزنم. مترو بسازم. ساخت وساز کنم 
و شـــهر بســـازم. این جایی اســـت که ما را نگران می کند و نگاهی که به برنامه 
و عملیات اقتصادی دارد، نگاه عملیاتی و واقعی نباشـــد. البته نکته ای که 
یکـــرد در وزارت خارجه عموما وجود  نبایـــد فرامـــوش کرد این اســـت که این رو
داشـــته و صرفا نقص برنامه ریزی عراقچی نیســـت ولی ایشـــان نیز تابع همان 

روال مرسوم است و نقطه ضعف آن را اینجا می بینم.«

خبری از توجه به دیپلماسی عمومی نیست
غلام زاده معتقد اســـت بعضی از تعابیر به کار برده شـــده در متن در راســـتای 
راضی نگه داشتن همه مطرح شده است و در این مورد توضیح داد: »در ادامه 
متن تعابیری مثل مدیریت تخاصم با ایالات متحده آمریکا هم آمده اســـت. 
ی است  کره اشاره می کنند، ولی این همان نگاه کدخدا محور ی بعدتر به مذا و
که روحانی و ظریف هم داشتند. مدیریت تخاصم با ایالات متحده یعنی ما 
کره کرده و آن را حل کنیـــم، که بتوانیم بقیه موضوعات را  یـــکا مذا یـــم بـــا آمر برو
حل کنیم، حتی این فراز مقدم بر فراز های دیگر آمده است، بنابراین می شود 
این تفسیر را درباره آن داشت و دور از انصاف هم به نظر نمی رسد. در ادامه 
اشاره می کنند که ترکیب عناصر مادی و معنوی قدرت، قدرت نرم و قدرت 
سخت و هوشمند را با هم استفاده می کنند؛ قدرت هوشمند ترکیب قدرت 
ی در متن به حساب می آید  ی و فراز ســـاز ســـخت و نرم اســـت. این واژه ســـاز
و اتفاقـــا جایی که باید اســـتفاده کنند، اســـتفاده نکردنـــد. بخش عمده ای از 
ظرفیت دیپلماســـی که باید ایجاد شـــود، در دیپلماســـی عمومی می گنجد. 
در این برنامه اثر و توجه جدی به دیپلماســـی عمومی و زیرمجموعه های آن 
ی و  ی و بهینه ساز نمی بینیم. بخشـــی از دیپلماسی اقتصادی در تصویرساز
ایجاد تصویر مثبت در روابط با کشـــورهای دیگر و افکارعمومی کشـــورهای 
گـــر بعضی از برندهای مـــا در عراق  دیگـــر اســـت کـــه آنجا بازار ایجاد شـــود. ا
می فروشند، صادرات انجام می دهند، تصویری است و دیدیم که در همین 
کشـــور عراق گاهی تصویر ایران مخدوش شـــده و با شیطنت هایی که انجام 
شـــده به بخش خصوصی هم حمله کرده و محصولات آن را تحریم کرده اند 
یخته اند یا بیلبوردها و تبلیغات آن را از بین برده اند.  یا محصولات آن را دور ر
لذا پیوند جدی بین دیپلماسی عمومی و دیپلماسی اقتصادی وجود دارد و 
این شاید جدی تر از دیپلماسی رسمی است که وزارت خارجه بخواهد آن را 
کم اســـت که احساس رقابتی با  یکرد ســـنتی حا پیش ببرد. درعوض همان رو
ســـازمان فرهنگ و ارتباطات می کند که متولی دیپلماســـی فرهنگی ماست. 
چیزی که در برنامه می بینیم این است که عملا وزارت خارجه می خواهد همان 
رقابت سنتی غلط را پیش بگیرد و از آن خود کند مثل آموزش زبان فارسی و 
گسترش روابط فرهنگی. اما باید توجه داشت که برای آن متولی تعریف شده 
و اتفاقا با توجه به این موارد وزارت خارجه باید صرفا تسهیل گر باشد و کار به 

ی پیشگیری شود.« ی کار سازمان فرهنگ و ارتباطات سپرده شود و از مواز
غلام زاده در ادامه به این موضوع اشاره کرد تفکیک هایی که در برنامه انجام 
 شده، بی معنی است و در ادامه گفت: »در بخشی که دیپلماسی غیررسمی 
از جمله دیپلماسی عمومی و دیپلماسی فرهنگی را مطرح می کند ، می  توان 
گفت تخصیص و تفکیک هایی که انجام می شود بی معنی بوده و مشخص 
ی از نگاه تخصصی است.  ی زده می شـــود و عار اســـت که حرف های شـــعار
بعضـــی از اینهـــا همپوشـــانی دارنـــد، برخـــی زیرمجموعـــه یکدیگر هســـتند و 
ایـــن نگران کننـــده اســـت و یکـــی از بخش های منفی برنامه عراقچی اســـت. 
اشـــاره ای هم به اســـتفاده از زنان و اقوام در پســـت های دیپلماتیک دارند، باز 
این هم کلیشـــه  فکری غلطی اســـت که ظریف در شورای راهبردی پیش برد، 
ی این  بـــه نتیجه هم نرســـید و غیرکاربردی بـــودن آن را دیدند و اتفاقا تمرکز رو
موضوع در وزارت خارجه جزء غلط ترین کارها به لحاظ دیپلماســـی عمومی 
است، چون عملا این سیگنال را می دهد که ما به این اقشار اجحاف کردیم 
و می خواهیم برای آنها امتیاز مثبت قائل شویم. در بدو امر این استفاده غلط 

است و نقض غرض است.«

یر پیشنهادی استفاده از دیپلماسی 3 قوه، نقطه قوت برنامه وز
غـــلام زاده در ادامـــه به این موضوع اشـــاره کرد که یکـــی از نکات مثبت برنامه 
عراقچی، استفاده از دیپلماسی سران سه قوه است و توضیح داد: »مواردی 
مثل استفاده از دیپلماسی سران سه قوه و دیپلماسی پارلمانی که در برنامه 
گر واقعا به این سمت بروند که از این  مطرح شده، نقاط قوت برنامه است و ا
ظرفیت ها به صورت همگرا استفاده کنند، حتما به سیاست خارجی کشور 
کمک شایانی می کند و نکته خوبی برای دستگاه وزارت خارجه خواهد بود. 
در مجموع نمی شود گفت همه برنامه منفی است اما در مواردی تکرار مواضع 
یـــف و نفرات قبلی اســـت و خیلـــی اولویت بندی، متفاوت و متمایزی در  ظر
برنامه های عراقچی دیده نمی شود، حتی اشاره ای که به امنیتی سازی می کنند 
باز همان ادبیاتی اســـت که توامان، ظریف و عراقچی داشـــتند. نقص جدی 
برنامه این اســـت که توجه جدی به تعدد و تکثر ســـبد دیپلماســـی ما نشـــده 
اســـت. دیپلماســـی ما متاسفانه منفعل است یعنی حرف هایی درباره ما زده 
و رفتارهایـــی در مـــورد مـــا ایجاد می شـــود و در مورد آن ورود می کنیم و پاســـخ 
می دهیـــم، در حالی کـــه باید فعالانه جلو برود. دیپلماســـی فعال دســـتگاهی 
اســـت که نســـبت خود را با کشـــورهای مختلف مشـــخص کرده باشـــد، چون 
یم.  گر ما روابطی با کشـــورهای دیگر دار دیپلماســـی تنها دو جانبه نیســـت، ا
کشـــورهایی هســـتند که آنها هم نسبت به روابط ما با همسایگان مان حساس 

هستند و برای آنها مهم است.«

   حسن بهشـــتی پور: آنچه عراقچی ارائه داد، دکترین 
سیاست خارجی است

بهشــتی پور معتقــد اســت بــا توجــه بــه زمــان کمــی کــه عبــاس عراقچــی بــرای 
ارائــه برنامــه داشــته، برنامــه منظــم و مدونــی ارائــه داده اســت. او البتــه در ادامــه 
اشــاره می کنــد آنچــه وزیــر پیشــنهادی منتشــر کــرده نــه برنامــه کــه یــک دکتریــن 
یــر پیشــنهادی وزارت  سیاســت خارجــی اســت. او ابتــدا دربــاره برنامــه وز
خارجــه گفــت: »در ایــن فرصــت کمــی کــه ایشــان بــرای ایــن برنامــه داشــته و 
ی آن کار کــرده،  متــن خــوب و منســجمی را ارائــه کــرد.  در یکــی دو مــاه اخیــر رو
عراقچــی مجموعــه مــواردی کــه معمــولا در ایــن ســال ها در سیاســت خارجــی 
کیــد می شــود را بــه صــورت منســجم در کنــار هــم چیــده  اســت.  ی آن تا ایــران رو
می تــوان گفــت عراقچــی بــه جــای برنامــه بــرای سیاســت خارجــه یــک دکتریــن 

سیاســت خارجــه نوشــته  و ارائــه داده  اســت.«

وزارت خارجه؛ نخ تسبیح بین ارگان ها
بهشـتی پور در ادامـه بـه ایـن موضـوع اشـاره کـرد آنچـه عبـاس عراقچـی ارائـه 
داده دکتریـن اسـت نـه یـک برنامـه و دربـاره تفـاوت آن دو بـا یکدیگـر توضیـح 
داد: »فـرق بیـن دکتریـن و برنامـه سیاسـت خارجـه از نظـر مـن ایـن اسـت کـه در 
دکترین سیاست خارجی، کشورها می گویند آرمان ها و ایده ها و اهداف شان 
چیست و می خواهند به کجا برسند و دورنماهایی که در نظرشان است را با 
ذکر اولویت هایشان مطرح می کنند اما در برنامه ها معمولا تمرکز بر چگونگی 
رسـیدن بـه ایـن آرمان هـا و اهدافـی اسـت کـه مشـخص شـده اسـت. بـه نظـر 
من متن بسـیار فاخر خوبی نوشـته شـده اما سـوال اینجاسـت چگونه می شـود 
ایـن مـواردی کـه عراقچـی مطـرح کـرده  را اجرایـی کـرد؟ البتـه مـن امیدوارم با آن 
مدیریـت خوبـی کـه مـن از عراقچـی سـراغ دارم، بتوانـد ایـن دکتریـن سیاسـت 
خارجـی را اجـرا کنـد. خودشـان هـم می داننـد کـه ایـن بـه تنهایـی نمی شـود و 
کل نظـام بایـد بسـیج شـوند. یعنـی هـم وزارت خارجـه، هـم اطلاعـات و هـم 
نیروهـای قـدس سـپاه و هـر نهـادی ماننـد سـازمان فرهنـگ و ارتباطـات کـه 
بخـش بین الملـل دارد، همـه بایـد بـه دولـت و عراقچـی کمـک کننـد و ایـن بـا 
هم افزایی و هماهنگی خوب به دست می آید. متاسفانه یکی از ضعف های 
مـا در دولت هـای پیشـین ایـن بـوده کـه نه تنهـا ایـن هم افزایـی در دولت هـای 
پیشـین نبـوده،  بلکـه یکدیگـر را خنثـی کرده انـد. وزارت خارجـه اینجـا بایـد 

ماننـد نـخ تسـبیح بیـن ایـن ارگان هـا عمـل کنـد.«

یر پیشنهادی همراهی سیاست تعاملی و تقابلی در برنامه وز
بهشـتی پور در ادامـه بـه ایـن موضـوع اشـاره کـرد کـه عبـاس عراقچـی بـه همـه 
ابعـاد قـدرت در برنامـه اش توجـه کـرده و گفـت: »عراقچـی هـم بـه قـدرت نـرم و 
هـم بـه قـدرت سـخت و هـم بـه قـدرت هوشـمند توجـه کـرده . حواسـش بـه بعـد 
رسـانه ای و دیپلماسـی رسـانه ای و دیپلماسـی عمومی بوده و تفاوت اینها را 
بسـیار خـوب تشـخیص داده  اسـت. نشـان می دهـد بـه آنچـه کـه نوشـته  کامـلا 
اشـراف. فقـط امیـدوارم امکانـات کشـور را خـوب بسـیج کنـد. وزارت خارجـه 
گـر در چهارسـال  جلـودار ایـن اهـداف و اولویت هـا شـود تـا بـه آنهـا برسـد. ا
آینـده 70درصـد ایـن مجموعـه ای کـه مطـرح شـده انجـام شـود، بـه نظـر مـن 
کشـور پیشـرفت بسـیار خوبـی خواهـد داشـت. چـون هـم بـه بحـث اقتصـادی 
سیاسـت خارجـه توجـه داشـته،  هـم اولویـت بـه همسـایگان را توجـه کـرده ، هـم 
پا  مباحـث مربـوط بـه رابطـه متـوازن بـا چیـن، روسـیه و هنـد و از ایـن طرف با ارو
و مجموعه کشـورها را با دید واقع بینانه توجه کرده  و نشـان می دهد که ایشـان 
هـم سیاسـت تعاملـی را قبـول دارد و هـم سیاسـت تقابلـی. یعنـی جایـی کـه 
باید سیاسـت تعاملی داشـت، تعامل خواهند کرد و جایی که باید سیاسـت 
تقابلـی داشـت، تقابـل را درپیـش می گیرنـد. دقیقـا چیـزی کـه در ایـن دکتریـن 
سیاست خارجه می شود دید یک نگاه واقع بینانه و براساس امر واقع است، 
نه آنچه که صرفا در تخیلات ماسـت. اینکه ما دنبال یک چیز خوب باشـیم 
کفایـت نمی کنـد بلکـه بایـد ببینیـم آن چیـز خـوب در عالـم واقـع چقـدر قابـل 

دسترسـی اسـت و چطور می شـود به آن رسـید.
یک دیپلمات خوب دیپلماتی است که برای رسیدن به اهدافی که مشخص 
شده برنامه ریزی کند. تمامی آن هم برگرفته از قانون اساسی و صحبت های 
ی اسلامی است. تا حدی که  مقام معظم رهبری و سیاست های کلان جمهور
بنده ملاحظه کردم تمامی اسناد بالادستی در این برنامه لحاظ شده  است. 
من معتقدم چیزی که عراقچی نوشـته  برنامه نیسـت. خیلی ها در مجلس به 
یکردهاست اما  چیزهایی که می گویند برنامه همان اهداف و سیاست ها و رو
من معتقدم برنامه یعنی چگونه به این سیاسـت ها برسـید و چگونه اجرایش 
کنید. برای همین تعریف برنامه در ذهن من با آن چیزی که در افکار عمومی 
و در مجلـس شـورای اسـلامی مطـرح می شـود، متفـاوت اسـت. بنـده درکـم از 
برنامـه یعنـی اینکـه شـما چیـزی می نویسـید کـه در آن مشـخص می کنـد قـرار 
ی ها و اولویت هـا طـی یک سـال  اسـت چگونـه بـه ایـن اهـداف، سیاسـتگذار
گر وزیری  آینده یا دوسـال آینده یا چهارسـال آینده دسـت پیدا کنید. یعنی ا
، سـه و چهـار هـدف بـا ایـن راهکارهـا  آمـد و گفـت در 4سـال آینـده بـه یـک، دو
قرار است برسم، اسم این برنامه است. اما در کل چیزهایی که تحت عنوان 
برنامـه توسـط وزرای پیشـنهادی محتـرم بـه مجلـس معرفـی می شـود، ازجملـه 
یـر پیشـنهادی سیاسـت خارجـه، سیاسـت و اولویت هاسـت نـه  توسـط وز
یـم  ی کـه دار برنامـه. برنامـه،  راه هـای رسـیدن بـه آنهاسـت. بـرای همیـن انتظـار
این است که خلاقیت خاصی داشته باشد در راهکارها و روش های رسیدن 

کتیک هـا، نـه اهـداف کـه آن را هنـوز ندیده ایـم.« و تا

دیپلماسی بدون مذاکره بی معنی است
بهشـــتی پور در ادامه به این موضوع اشـــاره کرد که مشـــی عراقچی در راستای 
سیاست های نظام حکمرانی است و گفت: »مسیر عراقچی برخلاف چیزی 
کـــه برخـــی روزنامه هـــای رســـانه های مخالف ایشـــان می گویند، مشـــی نظام 
ی اسلامی ایران از  ی اسلامی ایران است. سیاست های کلان جمهور جمهور
سوی شورای عالی امنیت ملی و شخص خود رهبری تعیین می شود. کسی 
نمی تواند در ایران چه آقای ظریف، چه آقای عراقچی باشد، به شکل شخصی 
کره کنیم یا نکنیم یا راجع به  در مورد این موضوعات تصمیم بگیرد. مثلا مذا
چیزی توافق بکنیم یا نکنیم. من در این 40 ســـالی که بررســـی کردم، می توانم 
ی اســـلامی ایران نمی تواند چنین تصمیماتی را  بگویم هیچ فردی در جمهور
به شـــکل انفرادی بگیرد. اینها برگرفته از برآیند کارشناســـی در شـــورای عالی 
امنیت ملی اســـت. شـــورا هم وقتی تصویب کرد باز هم طبق اصل 176 قانون 
اساســـی تصمیم گیرنده مقام معظم رهبری اســـت که حرف نهایی را می زنند. 
وقتی ایشان تایید کردند دیگر لازم الاجرا می شود. بنابراین من مطمئنم عراقچی 
کره کردن هم تصمیم گیری اش از سوی  کره خواهد رفت. مذا حتما دنبال مذا
ی اسلامی ایران انجام می شود نه شخص عراقچی یا پزشکیان  نظام جمهور
یا فرد دیگری. لذا من فکر می کنم برای پایان دادن به تحریم ها ما راهی به جز 
یـــم. ما باید همزمان هم قدرت اقتصادی، هم قدرت هســـته ای،  کـــره ندار مذا
هم قدرت علمی و هم قدرت نظامی خود را در همه ابعاد بالا ببریم. اما برای 
کره وجود ندارد. شـــما فرض کنید اقتصاد  پایان دادن به تحریم راهی جز مذا
ایران بســـیار هم شـــکوفا شـــد اما باز هم باید تحریم ها را پایان بدهیم. این طور 
نیســـت فکر کنیم در صورت شـــکوفایی اقتصاد، تحریم ها خودبه خود پایان 
کره دارد  می یابند. خیر اصلا این طور نیســـت. رفع تحریم ها حتما نیاز به مذا
کره می تواند از موضع قدرت و اتکا به توان اقتصادی و توان هسته ای  اما مذا
و دفاعـــی و علمـــی و نفوذ فرهنگی و منطقـــه ای ادامه پیدا کند که همه اینها 
کـــره به میان  در نوشـــته های عراقچـــی وجـــود دارد. امـــا متاســـفانه تا اســـم مذا
گر  ، ا کره یعنی ســـازش. خیر می آیـــد عـــده ای کهیر می زنند. فکر می کنند مذا
کره را بگیری مثل این اســـت که به کســـی بگویی برو داخل  از دیپلماســـی مذا
کره معنایی ندارد. فقط شـــما  اســـتخر ولی شـــنا نکن. دیپلماســـی بدون مذا
کره کنی.  کره کننده شـــما باید از موضع قدرت مذا می توانی بگویی آقای مذا
نباید سازش کنی. نباید وادادگی داشته باشی. این حرف ها واقعا معنا ندارد 

اما متاسفانه دائم تکرار می شود.«

کارشناسانبرنامهارائهشدهتوسطعباسعراقچیراتحلیلمیکنند

نه ظریف نه جلیلی
زهرا طیبی- علی ملکی
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